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PODPORUJEME výzvu hornických odborů na energeticky bezpečnou Českou republiku Sdružení hornických 
odborů, které jsou stejně jako my členy Průmyslové aliance odborových svazů, vyzvaly prostřednictví petice, 
aby zajistila energetiku bezpečnou, soběstačnou a cenově dostupnou. Svým podpisem to můžete podpořit i vy. 
Petici najdete na straně 8 a 9.

Ptáme se: Kam zmizely miliardy z Liberty Ostrava?

Napětí v Liberty Ostrava stále roste. 
Ohroženy jsou desítky tisíc pracovních 
míst. OS KOVO se od počátku problé-
mů snaží do situace vstupovat tak, aby 
byla zachována stabilní zaměstnanost. 
Poslední měsíce je pochopitelně sta-
rost o osud ocelářské huti ještě inten-
zivnější. Předseda Roman Ďurčo vyzval 
s  problémem spjaté firmy – Liberty  
a dodavatele energie Tameh, ale potaž-
mo i insolvenčního správce, aby začaly 
situaci řešit.
Zároveň vyzval Policii České repub-
liky a Nejvyšší státní zastupitelství, 
aby prověřily vyvedení miliard korun  
z podniku a zároveň oslovil britského 
velvyslance Matta Fielda, aby pomohl 
v navázání odpovídající komunikace 
s britským majitelem firmy. „Tato kau-
za může totiž vážně poškodit pověst 

britských investorů v České republi-
ce,“ objasnil. Současným vlastníkem 
je britsko-indický byznysmen Sandžív 
Gupta a jeho skupina GFG Alliance. 

Do jeho zahraničních firem z  Ostravy 
odplulo v podobě půjček sedm až osm 
miliard korun. Podnik je nyní až do 
března v režimu ochrany před věřiteli.

Ocelové srdce Ostravy je 
před infarktem
Situace v LIBERTY Ostrava se ze dne na 
den zhoršuje. Většina zaměstnanců je 
doma, přímo ve firmě je ohroženo 6000 
pracovních míst a u dodavatelů dalších 
téměř 20000! Padlo už několik termí-
nů, kdy se měly vrátit do práce, dosud 
k tomu však do chvíle uzávěrky Kováka 
nedošlo. „Bude úspěch, když se to podaří 
na konci ledna. Dříve to prostě techno-
logicky není možné,“ řekl Roman Ďur-
čo, který má za sebou nespočet jednání, 
jak s  ministrem průmyslu a obchodu 
Josefem Síkelou, prezidentem Svazu  
a průmyslu Janem Rafajem, tak hejtma-
nem Moravskoslezského kraje Janem 
Krkoškou. To vše samozřejmě v koordi-
naci s našimi odboráři v Liberty Ostrava.  
OS KOVO udělá vše, co bude v  našich 
silách, abychom nedopustili masové 
propouštění, jehož důsledky by zabolel 
nejen Moravskoslezský kraj.  (ex)

Roman Ďurčo na tiskové konferenci k situaci v Liberty Ostrava s hejtmanem Janem Krkoškou 
(druhý zleva) a prezidentem Svazu průmyslu a dopravy ČR Janem Rafajem (vpravo) 
 FOTO:  Moravskoslezský kraj

FOTO:  Wikipedia.org 
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V Bruselu se demonstrovalo i za Prahu!

Proti škrtům vyrazilo 12. prosince do 
bruselských ulic 15 tisíc odborářů z celé 
Evropy. Mezi demonstrujícími      zněla 
také čeština, ale i ostravština. To proto, 
že mezi účastníky byli kováci z České 
republiky spolu s předsedou Romanem 
Ďurčo (mezi demonstranty na obou 
spodních snímcích). Protest se konal 
v době schůzky ministrů financí zemí 
EU a europoslanců. Někteří z nich totiž 
prosazují přísná úsporná opatření, kte-

rá by národní vlády nutila k drastickým 
škrtům ve výdajích.

„Všichni potřebujeme přístup ke kvalit-
ní péči, vzdělání a základní jistoty, kte-
ré nás ochrání před chudobou,“ znělo 
v  prohlášení před akcí s  tím, že ozdra-
vení veřejných financí by neměli platit 
pouze pracující, kterým klesají reálné 
příjmy, ale také společnosti, které mají 
v době krize rekordní zisky. 

 

Bohužel ani na konci roku 2023 se nám nevyhnuly nepříjemné zprávy. 
Dne 22. prosince 2023 nás navždy opustil dlouholetý člen předsednictva a rady OS KOVO 

pan Jaromír Machala
 Zemřel po dlouhé a těžké nemoci ve věku 64 let. V odborech začal pracovat počátkem 

90. let minulého století, kdy byl řádně zvolen ještě v bývalé První  brněnské strojírně 
do funkce předsedy ZO. V průběhu let se vypracoval  do vysokých funkcí v OS KOVO, 

tyto funkce byl nucen v roce 2019 opustit  ze zdravotních důvodů, kdy ukončil  
i předsednictví v ZO, tentokrát již  u zaměstnavatele Siemens, s. r. o. 

Za všechny předsedy ZO pod Siemens ČR, s kterými dlouhá léta spolupracoval, 
se tímto loučíme a vzpomínáme.

 Jaroslav Svoboda předseda ZO OS KOVO Energy
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To ale není zdaleka jediná aktivita, 
kterou loni nejen pro členy a členky 
pořádali. „Na podzim jsme vyzkoušeli  
i akce pro členy na míru, podívali jsme 

se do pražské ZOO PRAHA i do Mira-
kula v  Milovicích, zábavního parku  
s tematickými zónami včetně dět-
ské ZOO, bludiště, aquaparku a tram- 

polín. Co znamená na míru? Čle-
nové v minimálním počtu dese-
ti členů spolu s rodinnými pří-
slušníky si vyberou akci a my se  
s nimi domluvíme na podmínkách 
spoluúčasti. Byla to první vlaštovka, 
tak uvidíme, jak to zopakujeme v letoš-
ním roce. Při hromadných aktivitách 
jsme dříve měli trochu problém sjed-
notit termín a nabízenou akci s přáním 
členů. Teď si členové vyberou okruh 
svých preferencí. Organizační a finanč-
ní úspora je alespoň u nás v  základ-
ní organizaci evidentní, spokojenost 
členů zatím také,“ popsal předseda  
OS KOVO RBCB Stanislav Jindra.

Pořádáte také nějakou volnočaso-
vou aktivitu? Napište o ní, pošlete fot-
ky, inspirujte ostatní kolegy a kolegyně, 
my ji rádi zveřejníme v Kovákovi nebo 
na sociálních sítích KOVO.

V  pátek 1. prosince 2023 proběhlo 
v  SRN v  městě Amberg v  sídle společ-
nosti Grammer v Ursensollenu společné 
jednání zástupců odborových organiza-
cí z Tachova, Mostu, Žatce a České Lípy 
v rámci firem Grammer v ČR a zástupců 
podnikové a koncernové rady zaměst-
nanců Grammer.de z  německých měst 
z Ambergu, Ursensollenu, Brém, Ras-
tattu, Schmöllnu a Hardheimu. Za čes-
kou stranu se dále účastnili specialis-
té – právníci RP OS KOVO Plzeň a Ústí 
nad Labem a místopředseda OS KOVO 
Ivo Kužel. Zástupce německých podni-
kových rad vedl předseda podnikové 
rady pro závody Amberg Martin Heiss 
a předsedkyně koncernové rady Judit 
Uhlmann z  Ursensollenu. Dále se odpo-
ledního jednání na dálku účastnil Petr 
Arnican z DGB pro Bavorsko a zástupky-
ně IGM pro mezinárodní vztahy Undine 
Memler z Franfurktu nad Mohanem.

Mezi hlavní body zasedání patři-
lo projednání kroků a postupu ve věci 
založení evropské rady zaměstnanců, 
které společně vedli zástupci zaměst-
nanců obou zemí v  požadavcích vůči 
zaměstnavateli Grammer.de. Součástí 
jednání bylo hledání společných bodů, 

které budou iniciovat vznik příprav-
ného vyjednávacího výboru. Budou 
vzneseny požadavky na celkově lepší 
informovanost a projednávání podstat-
ných záležitostí ze strany zaměstnava-
tele směrem k zástupcům zaměstnanců. 
Během jednání zazněly také požadavky 
obou stran k zabezpečení podmínek, 
které jsou srovnatelné pro obě stra-
ny - jak pro SRN, tak pro ČR. Aktuálně 
jsou velké rozdíly, kdy v  Grammer.de 
v Německu je více než deset uvolněných 
členů podnikových rad, kdežto v  ČR 

není uvolněn nikdo, nemluvě o podmín-
kách v zabezpečení kanceláří, vybavení 
technikou atd.

Závěrem jednání byla zástupci 
zaměstnanců podepsána společná 
žádost o vznik ERZ, která povede ke 
vzniku vyjednávacího týmu pro vznik 
ERZ Grammer. Zástupci zaměstnanců 
předali 6. prosince vedení společnosti 
Grammer Žádost o vznik ERZ a založení 
vyjednávacího týmu, kde stanovili spo-
lečný termín nejpozději do 31. ledna 
2024. Ivo Kužel místopředseda OS KOVO

Občas je třeba se odreagovat

Společné jednání ZO OS KOVO Grammer 
a zástupců podnikových rad Grammer v SRN
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V předvánočním čase kováci českobudějovické organizace OS KOVO RBCB z dvou výrobních oddělení šli uvolnit tlak  
z předvánočního shonu. Na bowling přizvali i kolegy, kteří ještě váhají přidat se k nám odborářům, a spolupracovníky  
z Ukrajiny, pro které byli loňské Vánoce v České republice daleko od domova.

FOTO:  OS KOVO 

Doslova mezinárodní kovácké družstvo na bowlingu. 
 FOTO:  OS KOVO RBCB 
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Za celý ekonomický úsek OS KOVO 
zdravím všechny kováky a kovačky 
v  novém roce 2024. Jak říkal náš pan 
premiér, bude to rok plný nadějí… Řek-
la bych, že nic jiného než naděje, která 
umírá poslední, nám nezbývá…

V  dnešním článku naťukneme pár 
novinek, které platí od 1. ledna 2024, ale 
nebojte, nemám v  plánu vás zahltit pří-
valem informací.

Minimální mzda
S účinností od 1. ledna 2024 se zvyšuje 

minimální mzda na 18 900 Kč. Současně 
také došlo k navýšení nejnižších úrovní 
zaručené mzdy pro 1., 2., 3. a 8. skupinu 
prací. Pro přehled přidávám tabulku.

S růstem minimální mzdy se také zvy-
šuje hranice pro vznik nároku na daňový 
bonus. Hranice pro rok 2024 bude činit 
113 400 Kč ročně, resp. 9 450 Kč měsíčně. 
Hrubý příjem při výkonu nekolidujícího 
zaměstnání při evidenci na úřadu práce 
nesmí přesáhnout polovinu minimální 
mzdy, tedy pro rok 2024 částku 9 450 Kč 
měsíčně. Minimální příplatek za práci 
ve ztíženém pracovním prostředí činí 
nejméně 10 % minimální hodinové mzdy, 
tedy 11,25 Kč za hodinu.

Daň z přidané hodnoty
V oblasti DPH je největší změnou zru-

šení druhé snížené sazby a zavedení pou-
ze dvou sazeb, a to 12 % a 21 %. Snížená 
sazba se týká tepla, chladu, zboží uvede-
ného v příloze č. 3 a služeb uvedených 
v  příloze č. 2 zákona č. 235/2004 Sb.,  
o dani z přidané hodnoty (potraviny, uby-
tovací a stravovací služby, vodné a stočné, 
léky, bezlepkové výrobky, zdravotnické 
prostředky, časopisy, stavby pro bydle-
ní, dětské autosedačky, pohřební služby). 
Základní sazba se nově použije např. na 
kadeřnické služby (pozitivní je, že větši-
na kadeřnictví není v režimu plátcovství 
DPH) a nápoje včetně točeného piva. Je mi 
jasné, že hlavně poslední zmíněné bolí, 
protože jak nám někdo sáhne na pivo…

Zákon nově také zavádí osvobození  
s nárokem na odpočet při dodání knihy 
a poskytnutí obdobné služby. Osvoboze-
ní se tedy týká jak tištěných, tak elektro-
nických knih a spadá sem také půjčová-
ní nebo nájem knihy, pokud se jedná o 
veřejné knihovnické a informační nebo 
další služby poskytované podle knihov-
ního zákona nebo obdobné služby posky-
tované podle jiného právního předpisu.

A ještě informace spíše pro obec pod-
nikatelskou (může se hodit někomu 
z rodiny). V návaznosti na omezení daňo-

vých výdajů u motorových vozidel katego-
rie M1 z hlediska daně z příjmů dochází 
ke změně i v DPH. Nově zavedený limit 
odpočtu u této kategorie vozidel je 420 000 
Kč, tj. ze základu daně nad 20 000 000 Kč 
nebude možné uplatnit nárok na odpočet. 
V případě částečného odpočtu se rovněž 
vychází z této maximální částky. Zname-
ná to, že Porsche si měl podnikatel koupit 
nejdéle pod stromeček 2023.

Daň z nemovitostí
Ani vlastníkům nemovitých věcí se 

změny nevyhnou. A víme, že mezi ZO 
je stále ještě řada takových. I  zde totiž 
dochází k mnoha změnám.

První změna je u členění pozemků.  
V § 1a zákona č. 338/1992 Sb., o dani  
z nemovitých věcí, jsou nově definovány 
druhy pozemků a způsoby využití nemo-
vitých věcí s vazbou na stav uvedený  
v katastru nemovitostí. Např. budovou 
garáže se nově rozumí zdanitelná stavba 
se způsobem využití garáž, přičemž se jed-
ná o způsob využití evidovaný v katastru 
nemovitostí bez ohledu na to, zda odpoví-
dá skutečnému stavu. Obdobným způso-
bem se pohlíží i na budovu pro rodinnou 
rekreaci. V této souvislosti může někte-
rým poplatníkům vzniknout povinnost 
podat daňové přiznání za rok 2024 z důvo-
du zařazení budovy do jiné sazby daně.

Definice stavebního pozemku již neob-
sahuje ustanovení, že se jedná o pozemek 
dosud nezastavěný zdanitelnou stavbou. 
Nově je tedy zákonem podchycena i situ-
ace, kdy má poplatník povolení stavby na 
pozemku, kde už jiná zdanitelná stav-
ba stojí. Mění se také definice zpevněné 
plochy. Nově se zpevněná plocha pozem-
ku může nacházet na jakémkoli druhu 
pozemku, který je předmětem daně, a již 
není vázána na druh pozemku ostatní 
plocha nebo zastavěná plocha a nádvoří 
dle katastru nemovitostí.

Novela ale přináší i osvobození staveb  
a jednotek a pozemků tvořících s nimi jeden 
funkční celek, pokud slouží spolku zdravot-
ně postižených občanů, zařízení služby péče 
o dítě v dětské skupině nebo sociálnímu 
družstvu. Některá osvobození jsou naopak 
zrušena, a to konkrétně osvobození staveb 

nebo jednotek a pozemků tvořících s nimi 
jeden funkční celek, pokud slouží výluč-
ně k úpravě odpadů pro jejich další využití,  
k asanaci a rekultivaci skládek odpadů, pro 
třídění a sběr odpadů a pro tepelné, biologic-
ké, chemické nebo fyzikální zneškodňování 
odpadů.

Nově se zavádí tzv. skupiny nemovitých 
věcí, pro které bude moct obec stanovit obec-
ně závaznou vyhláškou místní koeficient. Na 
jednotlivé skupiny jsou následně navázány 
sazby daně. Novelou dochází k významné-
mu zvýšení sazeb daně (cca o 80 %). Změny 
nastanou také u koeficientů. Od 1.  ledna 
2025 dojde ke zrušení pravomoci obce snížit 
koeficient podle počtu obyvatel o jednu až 
tři kategorie obecně závaznou vyhláškou  
a bude také zrušen koeficient 1,5. Od zdaňo-
vacího období 2024 se zavádí inflační koefi-
cient, kterým se bude násobit výsledná daň  
z pozemků a výsledná daň ze staveb a jedno-
tek. Místní koeficient bude od 1. ledna 2024 
možné pro určité nemovité věci stanovit 
v rozmezí 0,5–5,0.

Tak to by bylo pár změn a nyní ta před-
sevzetí. Vím, že je to trošku s křížkem po 
funusu – jak se říká, ale kdyby náhodou 
někdo ještě neměl to své, nabízím pár 
neotřelých nápadů, hezky jeden za dru-
hým – hubněte pro radost, ne pro figu-
ru, přestaňte s  pomluvami, vyzkoušejte 
každý den něco nového, přečtěte každý 
měsíc jednu knihu, zařaďte informační 
dietu do svého rozvrhu, poznejte krásy 
Česka, meditace je potřeba pro dušev-
ní hygienu, jednou měsíčně schůzka  
u večeře s přáteli, úklidová rutina je taky 
fajn – každý den trošku a vyhnete se vel-
kým generálním úklidům, pijte více vody, 
zapisujte si sny, pochvalte se, nechte auto 
občas doma, vyřaďte negativní lidi ze 
svého okolí, obklopte se rostlinami, ces-
tujte bez cíle a zkuste překonat svůj velký 
strach – každý se něčeho bojí, ať už výšek 
(já), hadů (já), pavouků nebo lidí, létání, 
tmy atd. A hlavně - věnujte se sobě!

Úspěchy v  plnění předsevzetí a snů, 
úspěchy v  životě pracovním i soukro-
mém, zdraví, štěstí, lásku a spoustu dal-
šího, to vše vám ze srdce přeje ekonomic-
ký úsek OS KOVO!

 Petra Šustrová  hlavní ekonom OS KOVO 

Leden – čas změn a předsevzetí
Minimální mzda 2024 2023
Minimální měsíční mzda 18 900 Kč 17 300 Kč
Minimální hodinová mzda 112,50 Kč 103,80 Kč
Zaručená mzda
Skupina prací 2024 2023 Zvýšení o
1. 18 900 Kč 17 300 Kč 1 600 Kč
2. 19 500 Kč 17 900 Kč 1 600 Kč
3. 21 300 Kč 19 700 Kč 1 600 Kč
8. 37 800 Kč 34 600 Kč 3 200 Kč
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Jinak to bude za rok 2023 a jinak za 
rok 2024.

Pro roční zúčtování, popřípadě 
pro daňové přiznání za rok 2023 lze  
i nadále uplatnit odpočet zaplacených 
členských příspěvků členem odborové 
organizace. Tato možnost je zakotve-
na v  ustanovení zákona č.  586/1992  
Sb., o daních z příjmů v platném znění,  
a to konkrétně o § 15 odst. 7, a dále jde  
o způsob prokazování (potvrzení),  
které je zakotveno v  ustanovení §  38 l 
písm. j.

Jedná se o členské příspěvky, kte-
ré v  příslušném zdaňovacím období, 
tzn. v  roce 2023, odborová organiza-
ce obdržela na svůj účet, popřípadě 
do své pokladny. Znamená to tedy, že 
pokud jsou členské příspěvky sráženy 
ze mzdy a následně odváděny na účet 
odborové organizace, bude se jednat 

o členské příspěvky za prosinec roku 
2022 až listopad 2023. Je to obdobné 
jako u životního, popřípadě penzijního 
připojištění. Podstatné je, co bylo při-
psáno k dobru na účtu nebo v pokladně 
odborové organizace. 

Jak vyplývá ze shora uvedeného, bylo 
by možné odečítat zaplacené členské 
příspěvky za období leden až prosinec 
pouze v případě, kdy člen platí tyto pří-
spěvky do pokladny.

Maximální částka, tj. 3 000 Kč, valo-
rizována nebyla. Takže i nadále se ode-
čítá v souladu s výše uvedeným ustano-
vením zákona o daních z příjmů částka 
ve výši 1,5 % zdanitelných příjmů podle 
§ 6 odst. (závislá činnost) maximálně 
do výše 3 000 Kč.

§ 15 odst. 7 zákona o daních z pří-
jmů:

Od základu daně lze odečíst  členské 

příspěvky zaplacené ve zdaňovacím období 
členem odborové organizace odborové orga-
nizaci, která podle svých stanov obhajuje 
hospodářské a sociální zájmy zaměstnan-
ců v rozsahu vymezeném zvláštním práv-
ním předpisem. Takto lze odečíst částku 
do výše 1,5 % zdanitelných příjmů podle  
§ 6, s výjimkou příjmů podle § 6 zdaněných 
srážkou podle zvláštní sazby daně, maxi-
málně však do výše 3 000 Kč za zdaňovací 
období.

Jinak to bude za rok 2024, kdy se 
mění ustanovení týkající se odpoč-
tu členských příspěvků tak, že mož-
nost odpočtu členských příspěvků 
je zrušena zákonem č. 349/2023 Sb. 
(tzv. konsolidační balíček, který 
mění přes 60 zákonů). Znamená to 
tedy, že za rok 2024 již nebude mož-
né si členské příspěvky od základu 
daně odečíst.

Jak je to s odečítáním členských příspěvků s ohledem na přijaté daňové změny v konsolidačním balíčku za rok 2023  
 a následně? Vzhledem k tomu, že se stále mění daňové zákony, chceme se zeptat, zda i za rok 2023 budeme moci odečí-
tat členské příspěvky. A za jaké období se odpočítávají členské příspěvky, tzn. leden až prosinec (kalendářní rok) nebo 
prosinec předchozího roku až listopad roku 2023?                                                                                                                    V. N., Kopřivnice

Odečet členských příspěvků

Daňová odpovědna
 Jindřiška Plesníková

specialistka úseku odborové 
politiky OS KOVO

Újmu dělíme na majetkovou a nema-
jetkovou. Majetková újma označuje 
ztrátu na majetku a zahrnuje jak škodu 
skutečnou, tak ušlý zisk. Naproti tomu 
nemajetková újma znamená jakou-
koli újmu mimo újmu majetkovou.

Za nemajetkovou považujeme 
újmu, která pro poškozeného nezna-
mená přímou ztrátu na majetku, 
i když následně poškozením „dobrého 
jména“, např. lživým tvrzením o jed-
nání a chování poškozeného v denním 
tisku, může dojít i ke snížení majetku, 

např. u podnikatele ke snížení zisku. 
Jde o důstojnost a svobodu člověka, 
dále pak zejména život, zdraví, vážnost, 
čest, soukromí a projevy osobní pova-
hy. Podstatné je, že jde o neuzavřený 
výčet statků (hodnot), jejichž narušení 
je základním předpokladem odpověd-
nosti za škodu, a tedy možnost uplatnit 
nárok na náhradu nemajetkové újmy. 

Nejčastěji se jedná o zásah do zdra-
ví, cti, soukromí osoby, např. umělce, 
politika či osoby veřejně známé. Nema-
jetková újma má být podle nového 

občanského zákoníku odčiněna pro-
střednictvím tzv. zadostiučinění. 

Občanský zákoník zdůrazňuje, že 
má být zvoleno takové řešení, které 
má sílu způsobenou újmu dostatečně 
účinně odčinit. Jestliže takové zado-
stiučinění není možné zvolit, má být 
zadostiučinění poskytnuto v  penězích 
(§ 2951).

„Pokud noviny zveřejní na titul- 
ní straně lživé informace způsobi-
lé přivodit dotčené osobě nemajet-
kovou újmu, neměla by být zado-

Dozvěděl jsem se, že když mě někdo pomluví a já mám z toho následně problém, tedy že mi způsobí nemajetkovou újmu, 
mohu od dotyčné osoby získat nějakou satisfakci. Můžete mi vysvětlit, co je to ta nemajetková újma?                                                                                    
 P. R., Příbram

Nemajetková újma

Právo
 JUDr. Marie Stodolová

právnička Praha
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stiučiněním pouhá omluva na 
posledních stranách novin, nýbrž 
kupříkladu omluva zveřejněná 

též na titulní straně.“
V této souvislosti NOZ dále uvádí, že 

při určování způsobu a  výše zadostiu-
činění musí být brán zřetel i  na další 
okolnosti, např. zda byla újma způsobe-
na použitím lsti či pohrůžky, zda byly 
účinky újmy násobeny uváděním ve 
veřejnou známost, zda byl poškozený 
diskriminován z důvodu svého pohlaví, 
etnického původu apod. V  těchto pří-
padech musí být výše zadostiučinění 
úměrně zvýšena (§ 2957).

Výši zadostiučinění posoudí soud 
podle konkrétních okolností případu. 
Nemajetkovou újmu může požadovat 
poškozený a za určitých okolností také 
každý, kdo způsobenou újmu důvod-

ně pociťuje jako osobní neštěstí, kte-
ré nelze odčinit jiným způsobem, zpra-
vidla člen rodiny.

Značné změny nastanou u náhra-
dy nemajetkové újmy za vytrpěnou 
bolest, za ztížení společenského uplat-
nění a při rozhodování o jednorázovém 
odškodnění pozůstalých. Nový občan-
ský zákoník upouští od pevné sazby 
těchto nároků (doposud vyjádřených 
pomocí tabulky a bodového systému 
v podzákonném předpise). 

Speciálně je v  zákoně upravena 
náhrada při ublížení na zdraví a  při 
usmrcení. Při ublížení na zdraví 
se odčiní újma peněžitou náhradou 
vyvažující plně vytrpěné bolesti a další 
nemajetkové újmy i ztížení společen-
ského uplatnění. Při usmrcení nebo 
zvlášť závažném ublížení na zdraví 

se odčiní duševní útrapy manžela, rodi-
čů, dětí nebo jiné osoby blízké peněžitou 
náhradou vyvažující plně jejich utrpení.

Zákonodárce si od této úpravy slibu-
je spravedlivější rozhodování, které 
přihlédne i k dalším okolnostem (např. 
bude jinak pohlíženo na poranění ruky 
profesionálního klavíristy a účetního). 
Chybí ale konkrétní kritéria, od kte-
rých by měla být výše zadostiučinění 
soudem odvozena. 

Jedná se o žalobu o ochranu osob-
nosti, což bývá složitý spor (poško-
zený musí prokázat, že zveřejněním 
lživých informací utrpěla jeho čest 
a dobré jméno, a hlavně svědecky 
prokázat) jak právně, tak i skutkově, 
a půjde o vysoké částky. Bude trvat znač-
nou dobu, než se sjednotí judikatura 
a vytvoří se ustálený postup soudů. 

Na každém pracovišti se vytvářejí 
pracovní vztahy a nejvyšší nadříze-
ný, zpravidla ředitel, by měl zajistit 
pořádek a zdravé vztahy mezi nad-
řízenými pracovníky a ostatními 
zaměstnanci, tedy měla by platit urči-
tá pravidla a povinnosti, které by měli 
všichni zaměstnanci respektovat. 
Ovšem aby se tato pravidla skutečně 
respektovanými stala, je důležité, aby 
byla podložena obecně vyššími plat-
nými předpisy, mezi něž patří např. 
zákoník práce.

Mezi základní povinnosti pracov-
níků patří:
•	 Pracovat	 svědomitě	 a	 řádně	 

dle svých sil, znalostí, schopnos 
 tí a v  souladu se svým svědomím  
 a právními předpisy.

•	 Dodržovat	 zásady	 spolupráce	
s ostatními zaměstnanci - kolegy.

•	 Dodržovat	a	plně	využívat	stanove-
nou pracovní dobu a včas a hospo-
dárně plnit pracovní úkoly.

•	 Dodržovat	 právní	 předpisy	 vztahu-
jící se k vykonané práci.

•	 Nestále	 prohlubovat	 kvalifikaci	 po-
třebnou k výkonu daného povolání.

•	 Řádně	hospodařit	s prostředky,	kte-
ré při výkonu práce potřebují a kte-
ré jim poskytuje zaměstnavatel.

•	 V práci	si	neustále	počínat	tak,	aby	
nedocházelo ke škodám na zdraví 
a  poškození majetku zaměstnava-
tele.

•	 Na	hrozící	škodu	je	pracovník	povi-
nen upozornit zaměstnavatele 

včas, nebo pokud se jedná o bezpro-
střední odvrácení vzniku škody, je 
povinen zakročit, pokud mu v tom 
nebrání důležitá okolnost a neohro-
zí-li tím sebe či své spolupracovní-
ky. 
Povinnosti pracovníků, kteří vyko-

návají funkci vedoucího pracovníka, 
lze charakterizovat následovně:

Jaké jsou povinnosti zaměstnance a zaměstnavatele v pracovním procesu?                            K. Š., Kolín

Povinnosti zaměstnanců 
a zaměstnavatele

FOTO: Pexels

Právo  JUDr. Marie Stodolová

právnička Praha
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•		Řízení	 a	 kontrolování	 práce	 podří-
zených.

•	 Organizování	 práce	 v  zájmu	 zvýše-
ní produktivity a zisku společnosti.

•	 Vytváření	 příznivých	 pracovních	
podmínek.

•	 Zabezpečení	 odměňování	 pracov-
níků v  zájmu pracovních kolektiv-
ních smluv v souladu s obecně plat-
nými mzdovými předpisy.

•	 Vytváření	 příznivých	 podmínek	
pro vzdělávání a lepší kvalifikaci 
zaměstnanců.

•	 Zabezpečení	 dodržování	 platných	
právních předpisů, co se pracovní 
morálky týče.

•	 Zabezpečení	přijetí	včasných	opatře-
ní ochrany majetku zaměstnavatele.

Mezi základní povinnosti zaměst-
navatelů patří:

•	 Dodržování	 zákonů	 a	 předpisů	
v souvislosti s pracovní smlouvou.

•		Přidělování	práce	pracovníkům	dle	
jejich zkušeností, dovedností a dle 
jejich pracovní smlouvy.

•		Respektování	práva	pracovníků	na	
jejich odborné sdružování.

•	 Soustavné	vytváření	podmínek	pro 
 bezpečnou práci.

•	 Pečování	 o	 to,	 aby	 práce	 přiná-
šela pracovníkům uspokojení  
a aby úprava a vzhled pracoviště 
byly přijatelné.

•		Zajištění	bezpečné	úschovy	svršků	 
a osobních předmětů, např. dokla-
dů, všem pracovníkům.

•	 Odpovídání	za	škodu,	kterou	způso-
bil pracovník při plnění pracovních 
úkolů.
Tyto základní povinnosti bývají 

zpravidla součástí pracovního řádu. 
Nedodrží-li zaměstnanec pracovní 
řád nebo poruší-li jakýkoli jeho bod, 
je zaměstnavatel oprávněn výchov-
ně na zaměstnance působit či rea-
lizovat kárné opatření. U závažněj-
ších či opakovaných přestupků se 
pak v  minulosti používala forma 
napomenutí (důtky). Toto opatření 
je nahrazeno vytýkacím dopisem, 
což je písemné upozornění nad-
řízeného příslušnému zaměst-
nanci, který porušil určitou povin-
nost. Písemné vyrozumění může 
zaměstnavatel předat zaměst-
nanci přímo na pracovišti nebo 
poslat poštou do vlastních rukou 
zaměstnance.

Vytýkací dopis má zaměstnance 
informovat o porušení právních 
předpisů, nedostatečném pracov-
ním výkonu či nedodržení pracov-
ní kázně a měla by být stanovena 
lhůta, do kdy je zaměstnanec povi-
nen svoje jednání napravit. Pokud 
se jedná např. o nedodržování pra-
covní kázně, tak ihned.  

V případě, že se zaměstnanec roz-
hodne dopis odmítnout, i nadále bude 
písemnost evidována jako doručená. 
Vytýkací dopis je možné zaměstnanci 
poslat i elektronickou poštou, takováto 
forma se však neobejde bez elektronic-
kého podpisu obou zúčastněných stran. 
Výsledkem udělení vytýkacího dopisu 
zaměstnanci by mělo být odstranění 
nevhodného chování, zlepšení pracov-
ní výkonnosti či další zamezení poru-
šování pracovních předpisů.

Při hrubém porušení kázně pak 
zákoník práce zaměstnavateli dovo-
luje okamžitě se zaměstnancem roz-
vázat pracovní poměr.

Pokud jsou povinnosti porušovány 
ze strany zaměstnavatele, je zaměst-
nanec oprávněn podat stížnost na 
příslušný Inspektorát práce. 

Uctění památky obětí „Křišťálové noci“ 
ve Flossenbürgu

Dne 9. listopadu 2023 se v  bývalém 
koncentračním táboře Flossenbürg 
konala pietní akce na památku obětí 
tzv. Křišťálové noci. Tato vzpomínko-
vá událost je tradicí již od roku 2011. 
Cílem bylo uctít památku obětí hrůz-
ných okolností během této temné 
kapitoly historie. Zástupci OS KOVO  
v čele s místopředsedou Tomášem 
Valaškem a zástupcem Komise mla-
dých Lukášem Greinerem se připoji-
li k této vzpomínkové události spolu 
se studenty z  Hradce Králové a také 
z  německých gymnázií. Celou akci 
každoročně pořádá německá odborová 
centrála DGB.
Tato událost měla významný vzdělá-
vací charakter, neboť studenti ze SPŠ, 
SOŠ a SOU v  Hradci Králové měli pří-
ležitost nejen poznat historický kon-
text událostí spojených s Křišťálovou 
nocí, ale také vyjádřit úctu k obětem 
nacistického teroru a fašismu.
Zástupci OS KOVO jako zastánci soli-
darity a lidských práv aktivně podporu-
jí tento akt vzpomínání. Tomáš Valašek 

zdůraznil důležitost připomínat tra-
gické události minulosti, aby se z nich 
mohla vyvodit důležitá ponaučení pro 
budoucnost. Petr Arnican se za DGB 
snažil sdělit mladým studentům, že 
uchování paměti je zásadní pro budou-
cí generaci a pro ochranu demokratic-
kých hodnot.
Studenti z Hradce Králové byli již 
poněkolikáté součástí této pamětní 
akce, která patří k osobnímu setkání  
s historií a tragédií obětí nacistické per-
zekuce. Jejich účast byla prohloubením 
vzdělávacího procesu, neboť díky této 
události došlo k hlubšímu zjištění his-

torických událostí, které postihly nejen 
minulou, ale i současnou společnost. 
Uctění památky obětí tzv. Křišťálové 
noci ve Flossenbürgu se tak stalo sil-
ným projevem solidarity, vzpomínky  
a vzdělávání o hrůzách minulosti, aby 
se mohlo žít ve světě, kde fungují lidská 
práva a tolerance vůči všem základním 
hodnotám. Závěr akce patřil právě mla-
dým českým a německým studentům, 
kteří společně položili smuteční věnce 
v tzv. Údolí smrti a minutou ticha uctili 
všechny oběti 2. světové války.
 Lukáš Greiner, předseda komise mladých
 Foto Tomáš Valášek

Zástupci OS KOVO a studenti ze SPŠ, SOŠ a SOU Hradební z Hradce Králové se zapojili do tradiční vzpomínkové akce.
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Petice za energeticky bezpečnou Českou republiku
 

ze dne 2. ledna 2024

podle § 1 zákona č. 85/1990 Sb., o právu petičním, v platném znění,

adresovaná vládě České republiky a Parlamentu České republiky.

 

Energetika je odvětví, které přímo i nepřímo zásadním způsobem ovlivňuje naše životy. Jaká tedy je ta naše energetika?

Je naše energetika bezpečná? Není. Roste podíl zdrojů ze zahraničí, a ne všechny dodávky jsou spolehlivé. Nejistý může 
být zdroj suroviny či přímo energie z důvodů ryze přírodních i politických. Nejistá může být i dodávka pro způsob její přepra-
vy, o neekologičnosti ani nemluvě. Podporujete pouze nestabilní zdroje solární a větrné, aniž byste ponechali zdroje, které 
jsou schopny tuto nestabilitu vyrovnávat.

Je naše energetika soběstačná? Není. Máme dost kapacit a sítí pro vnucovaný přechod na vytápění pouze elektřinou? 
Ne. Máme dost kapacit a sítí na vnucovanou elektromobilitu? Ne. Nahradí nám jaderné elektrárny a tzv. obnovitelné zdroje 
uhelné a plynové elektrárny? Ne.

Je naše energetika cenově dostupná? Není. Ceny surovin a energií se neustále zvyšují, a proto rostou ceny i všech služeb 
a výrobků. Proto na rozdíl od ostatních členů EU naše životní úroveň stále prudce klesá.
 

Vládo, poslanci, nevíte, co s tím? Poraďte se konečně se skutečnými odborníky a inspirujte se v jiných fungujících zemích:

1. Když už vybíráte peníze z předražených a spekulativních emisních povolenek, využijte je na to, abyste odvrá-
tili zničující náraz cen energií pro domácnosti i pro podniky. Použijte je na úhradu nákladů na sítě a pomoc 
domácnostem (což EU nevylučuje). Prosazujte v EU zastropování jejich ceny.

2. Neodstavujte zdroje energií, dokud za ně nemáte adekvátní náhradu – tedy stejně spolehlivou, bezpečnou  
a cenově dostupnou.

3. Přehodnoťte svůj nerealistický plán slepé podpory solárních a větrných elektráren a neekologicky dováženého 
a i z hlediska emisí sporného LNG.

4. Místo uspěchaného bezhlavého ukončení využívání uhlí pro výrobu elektřiny a tepla udělejte ve vedení EU vše 
pro zahájení procesu akceptace tuzemských uhelných zdrojů jako energetických zdrojů, které jsou do zpro-
voznění nových jaderných zdrojů nenahraditelné.

5. Vyčleňte z ČEZ pod státní kontrolu jadernou, popř. i uhelnou energetiku. Zajistěte bezpečnou a cenově výhod-
nou elektřinu v naší zemi, např. slibovanou formou státního obchodníka.

Vládo a zástupci občanů v Parlamentu České republiky, vyzýváme vás k výše uvedeným krokům, aby naše energetika byla 
opět bezpečná, soběstačná a cenově dostupná a naše země se konečně mohla zase rozvíjet!

Autor petice: Odborový svaz pracovníků hornictví, geologie a naftového průmyslu, IČ: 000 06 025, Ke Koh-i-nooru 977/29, Stodůlky,  
155 00, Praha 5, zastoupený Rostislavem Paličkou – předsedou svazu, ve spolupráci s Českomoravskou konfederací odborových svazů

Petiční výbor: Rostislav Palička, Rychvald 321, 735 32, Karviná – zmocněnec, Josef Zelenka, Vintířov 160, 357 35, Jiří Waloszek, Doubrava 
152, 735 33, Jaromír Franta, Boleboř 90, 431 21

Podepsané podpisové archy lze doručit do 29. února 2024 na některou z adres uvedených na petičním archu nebo lze domlu-
vit i jiné místo pro doručení, telefon: 722 980 689 nebo e-mail: francova.lucie@cmkos.cz.

Shromažďovány a zpracovány budou pouze osobní údaje odpovídající výkonu petičního práva této petice. Uchovány budou pouze po dobu, 
která je nezbytná k účelu jejich zpracování. Získané údaje nebudou poskytnuty jiným osobám a subjektům než správnímu orgánu, jemuž je 
petice určena.
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P o d p i s o v ý   a r c h

Petice za energeticky bezpečnou Českou republiku
ze dne 2. ledna 2024, adresovaná vládě České republiky a Parlamentu České republiky

Kompletní text petice je umístěn na první straně této složky nebo listiny.

 Autor petice: Odborový svaz pracovníků hornictví, geologie a naftového průmyslu, IČ: 000 06 025, Ke Koh-i-noo-
ru 977/29, Stodůlky, 155 00, Praha 5, zastoupený Rostislavem Paličkou, předsedou svazu, ve spolupráci s Českomoravskou  
konfederací odborových svazů

 Zmocněnec petičního výboru: Rostislav Palička, Rychvald 321, 735 32, Karviná – zmocněnec.

 Podepsané petiční archy lze doručit do 29. února 2024 na některou z dále uvedených adres, na obálku uveďte 
slovo „Petice“. Adresy k doručování:

•	 OS	PHGN,	Ke	Koh-i-nooru	977/29,	Stodůlky,	155	00	Praha 5
•	 Moravskoslezské	sdružení	OO	OS	PHGN,	Koksární	1,	702	24	Ostrava – Přívoz
•	 SOO	OS	PHGN	Sokolovského	regionu,	Ulice	Jednoty	1628,	356	01	Sokolov
•	 Českomoravské	sdružení	OO	OS	PHGN,	Ke	Koh-i-nooru	977/29,	155	00 Stodůlky, Praha 5
•	 Sdružení	hornických	odborů,	Klimšova	1765,	735	41	Petřvald 
•	 Sdružení	základních	odborových	organizací	Ostrava,	Nádražní	93,	102	62	Ostrava
•	 SOO	Czech	Coal	Group,	V.	Řezáče	315,	434	01	Most
•	 SOO	Diamo,	Dolní Rožínka 86, 592 51.
•	 Lze	si	domluvit i jiné místo pro doručení, telefon: 722 980 689, e-mail: francova.lucie@cmkos.cz

Č. JMÉNO A PŘÍJMENÍ
 nebo
 NÁZEV a IČ právnické osoby
 (nepoužívejte zkratky)
 

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

ADRESA nebo
SÍDLO právnické osoby
(ulice, číslo popisné nebo orientační, 
obec)
 

PODPIS občana 
nebo
JMÉNO A PODPIS zástupce 
právnické osoby
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Historie Lázní Teplice nad Bečvou 
sahá až do roku 1553, takže patří k nej-
starším lázním na Moravě. Najdete je  
v Olomouckém kraji na území měst 
Hranice a Teplice nad Bečvou upro-
střed nádherné a na zajímavosti bohaté 
přírody. Přímo v areálu lázní se nachá-
zí jeden světový unikát – nejhlubší 
zatopená jeskyně světa – Hranická pro-
past. Z kolonády se dostanete do útrob 
nejteplejších jeskyní v České republice,  
a to do Zbrašovských aragonitových 
jeskyní se stálou teplotou 14,5 °C. 
Napojit se zde můžete na známou Cyk-
lostezku Bečva, po které se dostanete  
i na nedaleký středověký hrad Helfštýn, 
který svojí rozlohou patří k nejrozsáh-
lejším hradním komplexům v Evropě. 
Na přilehlé straně naleznete rozhovoru 
s primářkou Lázní Teplice nad Bečvou. 
Veškeré podmínky pro objednání jsou 
uvedeny přímo v letácích pro 3(4) a 6(7)
denní pobyty na stránkách benefitního 
portálu https://clen.oskovo.cz/.

Vážené kolegyně, vážení kolegové,
představujeme vám nového partnera v lázeňských pobytech – Lázně Teplice nad Bečvou.
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NEJLEPŠÍ KYSELKA 
V ČESKÉ REPUBLICE?

Snad statisíce let vyvěrá na zemský povrch v údolí řeky Bečvy zázračná voda. Čím je tak 
výjimečná? A k čemu všemu ji v Lázních Teplice nad Bečvou využívají? Přinášíme Vám rozhovor  

s MUDr. Gabrielou Hanslianovou, primářkou lázeňské léčebně rehabilitační péče a kardiorehabilitace 
Lázní Teplice nad Bečvou.

ČÍM JE TEPLICKÁ KYSELKA POVAŽOVÁ-
NA ZA VÝJIMEČNOU NEBO ZÁZRAČNOU?
Teplická kyselka obsahuje především 
léčivý prvek CO2 (oxid uhličitý), a to ve 
velkém množství, přibližně v rozmezí 
2500 až 3200 mg/l. A právě vlastnos-
ti oxidu uhličitého se u nás využívá při 
koupelích a dalších procedurách. Tento 
plyn vstupuje přes póry v kůži do těla, 
rozšiřuje cévy, snižuje tlak a pomáhá 
zlepšovat krevní oběh, pozitivně působí  
na srdce, cévy atd. Základ léčby je CO2, 
ale minerálka obsahuje také hodně vápní-
ku. Tím, v jakém geologickém prostředí se  
v Teplicích nacházíme (jeskyně, Moravský 
kras), voda obsahuje až 600 mg/l váp-
níku, což je druhá největší složka, která  
v minerálce je. Zároveň je voda silně 
mineralizovaná, tzn., že obsahuje velké 
množství dalších minerálních látek.

JAK TEPLICKÁ KYSELKA VZNIKÁ?
Z podzemních tektonických zlomů, puklin, 
z hloubek 1500 až 2000 metrů vystupuje 
směrem na povrch CO2 a minerální voda 
se vlastně tvoří tady, na celé kře Maleníku. 
Dešťová voda se vsakuje puklinami až do 
hloubky nějakých 700 metrů, a až v údolí 
Bečvy se dostává zase na povrch a my 
ji čerpáme. Dnes odebíráme vodu, která 
do podzemí vstoupila odhadem před 40, 
50 lety.

„Dnes odebíráme vodu, která do podze-
mí vstoupila odhadem před 40, 50 lety.“

KVALITA VODY JE STÁLE STEJNÁ? PŘECE 
JEN SE PŘED 40 LETY ZAČALO NA PO-
LÍCH HODNĚ PŘIHNOJOVAT. CO SE BUDE 

DÍT S PODZEMNÍ VODOU TŘEBA V ROCE 
2068?
Ano, je stejná. Děláme neustále rozbory. 
Každý rok na hlavní látky a jednou za pět 
let komplexní rozbor, kde je úplně všech-
no. Poznáme, kdyby se nějaké ukazatele 
měnily. Mění se pouze částečně obsah 
vápníku, což je způsobeno, kudy voda  
v podzemí putuje.

TEPLOTA ČERPANÉ MINERÁLNÍ VODY SE 
POHYBUJE KOLEM 22,5 °C, KTEROU VE 
VANĚ ZAHŘÍVÁTE NA 33 AŽ 34 °C. NE-
MOHLA BY BÝT LÁZEŇ TEPLEJŠÍ?
Mohla. Klienti dokonce občas vyžadují 
teplejší koupel, ale snažíme se jim vysvět-
lit, že by se tím ztratil léčivý účinek oxidu 
uhličitého. Platí jednoduchá rovnice: čím 
teplejší voda, tím slabší účinek.

TAKŽE LÉČEBNÝM MÉDIEM NENÍ MINE-
RÁLNÍ VODA V PODOBĚ KAPALINY, ALE 
PLYN CO2, KTERÝ JE V MINERÁLCE OB-
SAŽEN?
Přesně tak. Nositelem účinku je skutečně 
oxid uhličitý a voda je „pouze“ jako pří-
jemné médium. Při koupeli v kyselce však 
tělo vstřebá až 10× více oxidu uhličitého 
než při suché aplikaci.

„Při koupeli v kyselce tělo vstřebává až 
10x více oxidu uhličitého než při suché 
aplikaci.“

KTERÉ DALŠÍ LÉČEBNÉ METODY V HLAV-
NÍ ROLI S OXIDEM UHLIČITÝM POUŽÍVÁ-
TE?
Máme takzvané plynové obálky, suchý 
plynový bazén a plynové injekce. Plyno-
vá obálka neboli suchá uhličitá koupel je 
velmi příjemná relaxační procedura, kte-
rá se aplikuje na lehátku. Speciální vak, 
ve kterém klient leží, se napustí oxidem 
uhličitým. Oproti klasické koupeli odpa-
dá působení hydrostatického tlaku na 
tělo, tudíž je určena téměř pro všechny. 
Suchý plynový bazén je místnost, kde 
klienti sedí v běžném oblečení s návleky 
na nohou. Z minerální vody, která proté-
ká u dna bazénu, se uvolňuje oxid uhliči-
tý, který je těžší než vzduch a působí zde 

především na dolní končetiny. Injekce  
s oxidem uhličitým aplikujeme do podko-
ží pro uvolnění svalstva i proti bolestem.

KOLIK KOUPELÍ BY MĚL PACIENT ABSOL-
VOVAT?
Z empirického hlediska (již 470 let, co naše  
lázně fungují) je vyzkoušeno – ověřeno, 
že ideální pobyt by měl trvat čtyři týdny 
a koupel podávána alespoň 4× týdně, mi-
nimální počet koupelí s vlivem na kardio-
vaskulární aparát je šest, na svalovém na-
pětí účinek pocítíte ihned po první koupeli 
v podobě příjemného uvolnění.

HOVOŘÍTE O NEMOCNÝCH LIDECH, KTEŘÍ 
KOUPEL OPRAVDU POTŘEBUJÍ. A ZDRA- 
VÍ, SAMOPLÁTCI?
Koupel v minerální vodě najdete v kaž-
dém nabízeném pobytovém balíčku pro 
samoplátce. Kvůli ní sem k nám všichni 
jezdí. Některé lázně mají slatinu, jiné kli-
ma, my máme kyselku s vysokým obsa-
hem CO2 a ideálním poměrem ve vodě 
rozpuštěných minerálů.

S JAKÝMI ZDRAVOTNÍMI PROBLÉMY BY 
MĚLI LIDÉ JEZDIT DO VAŠICH LÁZNÍ?
Především se srdečním a cévním one-
mocněním, také diabetici, kteří často mají 
kardiovaskulární potíže, stejně tak paci-
enti s problémy pohybového aparátu, 
kdy se specializujeme na stavy po ope-
racích kolene, kyčlí, po operacích páte-
ře. Dále jsme schopni také léčit pacienty  
s Parkinsonovou a Bechtěrevovou choro-
bou, revmatoidní artritidou. V posledních 
letech stoupá i množství onkologických 
pacientů, kteří vyhledávají rekonvales-
cenci v našich lázních.

e-mail: lazne@ltnb.cz | tel.: 581 81 81 81 | www.ltnb.cz
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SPRÁVNÉ ZNĚNÍ TAJENKY Z ČÍSLA 21: Demokracie nepanuje, ale opravuje. 
Správně luštila a potřebné štěstí při losování měla Kamila Zdráhalová z Grygova. Blahopřejeme! 
V roce 2024 budeme s křížovkami i na dále pokračovat, pouze již nebudou výherní. 

Vy
dá

vá
 O

S 
K

O
VO

 > 
IČ

O
: 4

92
76

83
2 

› R
ed

ak
čn

í u
zá

vě
rk

a v
e č

tv
rt

ek
 p

ře
d 

dn
em

 vy
dá

ní
 v 

11
 h

od
in

 › w
w

w
.o

sk
ov

o.
cz

 › R
ed

ak
ce

: š
éf

re
da

kt
or

 Ja
n 

Ex
ne

r, 
77

5 3
23

 0
25

 ex
ne

r.j
an

@
cm

ko
s.

cz
; t

aj
em

ni
ce

 M
ilo

sl
av

a 
N

ov
ák

ov
á,

 7
75

 6
70

 7
21

, n
ov

ak
ov

a.
m

ilo
sl

av
a@

cm
ko

s.
cz

 › 
A

dr
es

a 
re

da
kc

e 
a 

vy
da

va
te

le
: n

ám
. W

. C
hu

rc
hi

lla
 2

, 1
30

 0
0 

Pr
ah

a 
3 

› G
ra

fic
ká

 ú
pr

av
a:

 D
an

ie
l A

da
m

 › 
Vy

dá
no

 v
e 

vy
da

va
te

ls
tv

í E
ni

gm
a,

 s.
 r.

 o
.

› 
O

bj
ed

ná
vk

y 
vy

ři
zu

je
 re

da
kc

e 
› 

N
ev

yž
ád

an
é 

ru
ko

pi
sy

, f
ot

og
ra

fie
 a

 k
re

sb
y 

se
 n

ev
ra

ce
jí 

› 
Za

 o
bs

ah
 in

ze
rc

e 
re

da
kc

e 
ne

zo
dp

ov
íd

á 
› 

Po
dá

vá
ní

 n
ov

in
ov

ýc
h 

zá
si

le
k 

po
vo

lil
a 

Č
es

ká
 p

oš
ta

, s
. p

., 
od

št
ěp

ný
 

zá
vo

d-
Pr

ah
a,

 č
.j.

 n
ov

. 6
09

4/
96

 z
e 

dn
e 

20
. 8

. 1
99

6 
› I

SN
N

 - 
03

32
-9

27
0 

› M
K

 Č
R

 E
 4

60
5


